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مهر تایید بر گرانی اینترنت
طرح جنجالی کمیسیون تلفیق که باعث 
»گران« شدن اینترنت می شود، بالاخره در 
به  به تصویب رسید.  صحن علنی مجلس 
گزارش ایرنا، اوایل اسفندماه، طرحی توسط 
کمیسیون تلفیق مجلس به تصویب رسید که 
حکایت از افزایش ۱۰درصدی حق السهم دولت 
از اپراتورها داشت. افزایش مالیاتی که به گفته 
وزیر ارتباطات ۱۰۰ درصد به گرانی اینترنت 
منجر خواهد شد. با اینکه تحلیل های این مدت 
نشان می داد که تصویب این قانون به ضرر 
کاربران است و حتی مصوبه شورای عالی فضای 
مجازی در خصوص سهم دو درصدی اینترنت 
در سبد خانوار را زیر سوال می برد، اما مجلس 
دیروز در صحن علنی این مصوبه را به تصویب 
رساند. بر این اساس، حق السهم پرداختی 
شرکت های اینترنتی از سال ۱۴۰۰، به میزان 
۱۰ درصد افزایش خواهد یافت. سه هزار 
میلیارد تومان درآمد حاصل از این اقدام نیز به 
»صداوسیما« برای »نظارت« بر محتوای فضای 
مجازی به »شرکت مخابرات ایران« برای 
توسعه اینترنت خانگی برای »مقابله« و رقابت 
با اینترنت ماهواره ای SpaceX و همینطور 
تولید محتوا در فضای مجازی تخصیص خواهد 
یافت. همچنین بندی از این تبصره که قبلا در 
مجلس تصویب شده بود و بر اساس آن هرگونه 
افزایش قیمت اینترنت را ممنوع اعلام کرده بود، 
از مصوبه حذف شد. به نظر می رسد فشار تامین 
این سه هزار میلیارد تومان از جیب مردم خواهد 
بود. محمدجواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات، 
پیش از این هشدار داده بود که تصویب این 
پیشنهاد نمایندگان، باعث افزایش چشمگیر 

قیمت اینترنت خواهد شد.

مرغ تنظیم بازاری نداریم
مشاهدات میدانی در سطح شهر تهران 
حاکی از آن است که همچنان تنش در بازار 
مرغ وجود دارد و به نظر می رسد وعده مسولان 
مربوطه مبنی بر تامین بازار شب عید و کاهش 
قیمت ها هنوز عملیاتی نشده است. به گزارش 
ایسنا، در حالی که گفته شده قیمت مرغ باید 
در خرده فروشی های سطح شهر کیلویی  ۲۰ 
هزار و ۴۰۰ تومان باشد و مراکز خرده فروشی از 
قطعه بندی کردن مرغ و فروش آن با قیمت های 
بالاتر خودداری کنند، اما مشاهدات میدانی 
حاکی از آن است که یا برخی از خرده فروشی ها 
مرغ کیلویی ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومانی ندارند، یا 
با قیمت های بالاتر یعنی ۲۸ هزارتومان، مرغ 
را عرضه می کنند یا اینکه همچنان اقدام به 
قطعه بندی کردن و فروش قطعات مرغ با 
قیمت های مختلف می کنند. این در حالی است 
که چندی پیش مسئولان مربوطه در وزارت 
جهاد کشاورزی و وزارت صمت وعده کاهش 
قیمت مرغ و عرضه آن با قیمت مناسب در 
بازار را داده بودند. در بررسی های میدانی )روز 
شنبه ۱۶ اسفند( برخی از فروشندگان گفتند 
که نتوانستند حواله مرغ تنظیم بازاری دریافت 
کنند و به همین دلیل مرغ ۲۰ هزار و ۴۰۰ 
تومانی ندارند. برخی از آنها نیز بیان کردند 
که خودشان نیز مرغ را گران تر از نرخ مصوب 
خریداری می کنند و به همین دلیل نمی توانند 
آن را کیلویی ۲۰ هزار و ۴۰۰ تومان بفروشند.

عقب نشینی آرام سکه
هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید 
در بازار تهران دیروز، در ادامه روند نزولی 
خود با کاهشی ۳۷۱ هزار تومانی نسبت به 
روز کاری گذشته )پنج شنبه( ۱۰ میلیون و 
۳۷۰ هزار تومان معامله شد. به گزارش ایرنا، 
قیمت سکه در روزهای اخیر تحت تاثیر افت 
ارزش دلار و کاهش قیمت اونس در بازارهای 
جهانی، روند نزولی یافته است. بر این اساس، 
در ساعت ۱۴ دیروز، ارزش هر قطعه سکه 
تمام بهار آزادی طرح جدید به ۱۰ میلیون 
و ۳۷۰ هزار تومان رسید و سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیم نیز ۱۰ میلیون  و ۱۵۰ هزار 
تومان معامله شد. همچنین نیم سکه بهار 
آزادی شش میلیون و ۱۰۰ هزار تومان، ربع 
سکه سه میلیون و ۸۵۰ هزار تومان و سکه 
یک گرمی هم دو میلیون و ۲۵۰ هزار تومان 
قیمت خورد. علاوه بر این، در بازار طلا نیز 
نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک میلیون و 

۱۹ هزار رسید.

جزئیات سهمیه بنزین نوروزی 
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی گفت: درباره تخصیص سهمیه بنزین 
نوروزی مازاد بر سهمیه ماهانه، هیچ تصمیمی 
از سوی هیات دولت به وزارت نفت ابلاغ 
نشده است. به گزارش شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی، فاطمه کاهی افزود: با 
توجه به شرایط ادامه شیوع کرونا در کشور 
و مخاطره هایی که سفرهای نوروزی می تواند 
از نظر گسترش شیوع ویروس کرونا برای 
مردم داشته باشد، بعید به نظر می رسد که 
شاهد تخصیص سهمیه نوروزی بنزین باشیم. 
او اعلام کرد: تا این لحظه، هیچ تصمیم یا 
مصوبه ای درباره تغییر در سهمیه بندی 
بنزین برای سال ۱۴۰۰ ابلاغ نشده و اگر در 
ایام باقی مانده از سال نیز در این باره مصوبه ای 
تازه ابلاغ نشود، با آغاز سال نو سهمیه بنزین 
فروردین ماه، مطابق ماه های گذشته در 
کارت سوخت خودروها و موتورسیکلت ها 

شارژ می شود.

گـــزارش

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور با اشاره به وظیفه 
این سازمان در بررسی ابعاد همه جانبه بیماری کرونا بر 
بخش های مختلف اقتصادی بر لزوم شناسایی اثرات این 
بیماری بر تدوین برنامه هفتم توسعه تأکید کرد. به گزارش 
سازمان برنامه بودجه، »محمدباقر نوبخت« در همایش  
»ارائه یافته های مطالعات پشتیبان تدوین برنامه پساکرونا«، 
افزود: هدف از برگزاری این همایش، مطالعه اثرات پاندومی 
ویروس کوید ۱۹ در سال آتی به  علاوه اثرات بهداشتی 
و درمانی، اثرات اقتصادی و پیامدهای اجتماعی است تا 
بتوان از رهیافت به دست آمده و از مطالعات انجام شده، در 
برنامه ریزی مدون سال آینده و همچنین در تدوین برنامه 
توسعه هفتم کشور بهره گرفت. او اضافه کرد: بیش از ۱۱۷ 
میلیون نفر در جهان به این ویروس مبتلا شدند و  متاسفانه 
دو میلیون و ۶۰۰ هزار نفر قربانی این بیماری شده اند و 
کشور ما نیز با آثار همه جانبه این ویروس درگیر شد و آثار 
گسترده  آن در حوزه های اقتصادی و اجتماعی و در همه 

شئونات زندگی مردم زیانبار بود. او اظهار کرد: هرچند با 
کشف واکسن هایی در جهان به ویژه در ایران، بارقه ای از امید 
برای رفع مشکلات به وجود آمد، اما سازمان برنامه و بودجه 
در راستای مسئولیت راهبردی رصد توسعه کشور وظیفه 
دارد همه ابعاد این پاندمی را از لحاظ اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی بهداشتی درمانی بررسی کند تا در سال آینده مورد 
استفاده مسئولان قرار بگیرد. معاون رئیس جمهوری اضافه 
کرد: سازمان برنامه و بودجه نیاز دارد که پاسخ های مکفی 
داشته باشد که جهان با کرونا، برای آینده چه وضع و شکلی 
خواهد داشت، وضعیت سال آینده چه خواهد بود و سال های 
بعد چگونه. از این منظر برای سازمان بسیار پراهمیت است 
تا بتواند متناسب با آن در برنامه هفتم توسعه،   تمهیداتی 
بیاندیشد، برنامه ای که باید مقدمات آن برقرار شود و یکی از 
مقدمات این است که تاثیرات ماندگار همه گیری کرونا بر ابعاد 
مختلف توسعه بررسی شود. نوبخت در ادامه از همه افرادی که 
از سال گذشته نسبت به درمان، پیشگیری و پشتیبانی برای از 

بین بردن و کنترل این ویروس در کشور تلاش کردند، به ویژه 
از وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی، وزیر بهداشت 
و همکارانشان در کادر درمان سراسر کشور، بسیجیان  و 
دانشمندانی که در کشف وتولید واکسن نقش داشتند تشکر 
و قدردانی کرد. او ابراز امیدواری کرد که به زودی با غلبه 
بر این مشکل مردم بتوانند به روال عادی زندگی در کشور 
برگردند. همچنین، اردلان، رئیس مرکز پژوهش های توسعه 
و آینده نگری، در خصوص برگزاری این همایش گفت: در 
این همایش سه روزه، آثار همه گیری کرونا، تحلیل یافته ها 
و پیشنهاد سیاست ها در حوزه های آموزش عالی، آموزش و 
پرورش عمومی و فنی حرفه ای، اقتصادی، امنیتی و دفاعی، 
انرژی، پژوهش و فناوری، تامین اجتماعی مورد بحث و بررسی 
قرار خواهد گرفت. از دیگر بخش های مورد بررسی در این 
همایش، حکمرانی و امور عمومی، سکونتگاه، مسکن و حمل 
ونقل، سلامت، صنعت، معدن و بازرگانی، فرهنگ، کشاورزی 
و امنیت غذایی، گردشگری، محیط زیست، مدیریت بحران 
و سازمان های مردم نهاد و ورزش خواهد بود. بر اساس این 
گزارش،  همایش »ارائه یافته های مطالعات پشتیبان تدوین 
برنامه پساکرونا« با حضور، معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان برنامه و »آزموده اردلان«، رئیس مرکز »پژوهش های 

توسعه و آینده نگری« افتتاح شد. 

رئیس سازمان برنامه وبودجه مطرح کرد

لزوم شناسایی تاثیر کرونا بر برنامه توسعه

دی ماه امسال طرح افزایش دو بار در سال حقوق کارگران 
از سوی تعدادی از نمایندگان مجلس به جریان افتاد؛ طرحی 
راهبردی که به گفته بسیاری از کارشناسان و فعالان حوزه کار 
در صورت اجرا می تواند در بهبود وضع معیشت و تقویت قدرت 
خرید خانوارهای کارگری اثرگذار باشد. به گزارش ایسنا، در حال 
حاضر بیش از دو ماه از زمان تدوین طرح می گذرد و مقامات 
کارگری و فعالان حوزه کار پیگیر آخرین وضعیت طرح و به 
نتیجه رسیدن آن در مجلس هستند. طرح »تغییر در نحوه تعیین 
میزان افزایش حقوق کارگران« قرار بود جهت اعلام وصول تقدیم 
هیات رئیسه مجلس شود تا مراحل تصویب نهایی خود را بگذارند 
و پس از بررسی در کمیسیون اجتماعی و تبدیل به قانون در 
جهت بهبود وضع معیشت کارگران به اجرا درآید. براساس طرح 
مجلس، دستمزد کارگران دوبار در سال تعیین شده و هر شش 
ماه یکبار مورد بررسی قرار می گیرد و شورای عالی کار نسبت 
به افزایش آن متناسب با نرخ تورم تصمیم گیری می کند. فتح ا... 
بیات ـ رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی- می گوید: با 
توجه به نوسانات نرخ ارز و تغییر قیمت ها در طول سال، ترمیم و 
افزایش دوبار در سال حقوق کارگران باید جزو برنامه های سال 
آینده شورای عالی کار باشد. او افزود: اگر حداقل حقوق کارگران 
در سال دو بار ترمیم و افزایش پیدا کند، کارگران به حداقل ها 
دست پیدا می کنند و قدرت خرید آنها از وضعیت فعلی کمی 
بالاتر می رود لذا از نمایندگان دلسوز مجلس می خواهیم که 
این طرح از دستور کار خارج نشود و هر چه سریع تر به نتیجه 
برسد. دبیرکل کانون عالی انجمن های صنفی کارگران نیز با بیان 
اینکه منعی برای تعیین دستمزد بیش از یک بار در سال وجود 

ندارد، گفت: طرحی که مجلس به منظور افزایش دو بار در سال 
حقوق کارگران در دستور کار و پیگیری دارد به این دلیل است تا 
چنانچه شرایط اقتصادی کشور ایجاب کرد به افزایش دستمزد 
بیش از یک نوبت در سال اقدام کنیم. هادی ابوی ابزار امیدواری 
کرده با توجه به رایزنی های صورت گرفته با نمایندگان مجلس، 
»طرح افزایش دوبار در سال حقوق کارگران« هرچه سریع تر 
به نتیجه برسد و به شورای عالی کار ابلاغ شود تا هم اثرگذاری 
لازم را داشته باشد و هم جامعه کارگری از آثار و برکات این 
طرح بهره مند شوند. اما حمید حاج اسماعیلی- کارشناس حوزه 
کار- درباره چرایی به نتیجه نرسیدن طرح در مجلس گفت: طرح 
مذکور همچنان در دستور کار مجلس است و نمایندگان طراح 
پیگیر آن هستند، منتهی مجلس در حال حاضر درگیر رسیدگی 
بودجه است و طبعا در مدت کوتاهی که تا انتهای سال مانده 
بعید است در خصوص بازنگری دستمزد بتواند ماده واحده ای را 
به تصویب برساند. او معتقد است این کار باید چند ماه قبل تر از 
سوی نمایندگان کارگری دنبال می شد ولی اگر به آن طرف سال 
هم موکول شود فرصت کافی برای تصویب و اجرا تا نیمه دوم 
سال وجود دارد. به گفته این کارشناس حوزه کار، طرح افزایش 
دو بار در سال حقوق کارگران در ادامه مطالبه نمایندگان کارگری 
برای حمایت از معیشت کارگران به جریان افتاد و در صورتی که 
به نتیجه برسد و به عنوان مصوبه به شورای عالی کار ابلاغ شود 
گام بزرگی در جهت بهبود معیشت و ترمیم دستمزد کارگران 

در سال خواهد بود.
 معیشت؛ اصلی ترین مساله کارگران 

دبیر کانون عالی انجمن  های صنفی کارگران کشور همچنین 

دیروز به خبرگزاری تسنیم، اظهار کرد: معیشت کارگران، یکی 
از اصلی ترین مسائل جامعه کارگری است که در شرایط فعلی 
امیدی به بهبود آن نداریم. ابوی افزود: حقوق دریافتی کارگران، 
به زور پاسخگوی یک هفته از زندگی آنهاست. نتیجه این حقوق 
کم، این است که همه ی کارگران مجبور هستند با اضافه کاری 
یا کار در شیفت های بعدی این خلا را جبران کنند. او ادامه 
داد: رقم پیشنهادی ما برای حقوق کارگران در سال آینده 
شش میلیون و ۸۵۰ هزار تومان است که با توجه به ارقام تورم 
استخراج شده و در حال بررسی در جلسات شورای عالی کار 
است. در صورت تصویب این رقم، بازهم این حقوق ۵۰درصد 
میزان خط فقر خواهد بود.بر اساس این گزارش، کارشناسان بر 
این عقیده اند که چنانچه جلسات بررسی دستمزد در نیمه دوم 
سال نیز به شکل کارشناسی برگزار شود و ماده ۴۱ قانون کار 
به عنوان ملاک و مبنای اصلی تعیین حداقل مزد مدنظر قرار 
گیرد، نتیجه بهتری از مذاکرات مزد به دست می آید و قدرت 
معیشت خانوارهای کارگری متناسب با شرایط اقتصادی و 

واقعیت های روز جامعه افزایش می یابد.

     فعالان کارگری خواستار شدند     

تصویب طرح افزایش دو بار در سال دستمزد
  مزد پیشنهادی؛ ۶میلیون و ۸۵۰هزار تومان

 محمدقلی یوسفی 
در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 اقتصاد را 
به مردم بسپارید

   ساختارنظامتصمیمگیری؛
سدراهاصلاح

   رشدمثبتاقتصادیهمانرشدغدههایسرطانیاست
آرمان ملی- محمدسیاح: در روزهای پایانی سال دغدغه 
مردم تامین نیازهای اساسی شب عید است هرچند که دسترسی 
به کالاهای مورد نیازشان سخت و گران شده است! مسئولان هم از 
دادن وعده های اصلاح اقتصادی دست نمی کشند تا بتوانند وارد فاز 
عملیاتی شوند تا بلکه کمی از آلام مردم بکاهند و این روزها صرفا به 
اقداماتی کپسولی روی  آورده اند؛ یعنی برای مدت محدود و موارد 
خاص دست به کار می شوند و برنامه بلند مدتی برای بهبود اوضاع 
ندارند. بسیاری از کارشناسان اقتصادی معتقدند مشکلات اقتصادی 
کشور بیشتر ناشی از مدیریتی و نگاه شخصی و غیرکارشناسی به 
موضوعات است و دلیلش هم حضور افراد غیرمتخصص! در همین 
زمینه »آرمان ملی« گفت وگویی با محمدقلی یوسفی، استاد اقتصاد 

دانشگاه علامه طباطبایی،  داشته که در ادامه می خوانید.
 درحالی که مردم با مشکل گرانی و کمبود کالاهای 
اساسی مواجه هستند، ستاد تنظیم بازار گفته برای شب 
عید قیمت ها را تعدیل و نیازهای اساسی مردم را فراهم 
خواهد کرد؛ تحلیل و ارزیابی شما از نحوه عملکرد مسئولان 

برای تامین نیازهای مردم چیست؟
وقتی ساختار نظام تصمیم گیری در حوزه اقتصاد درست نباشد 
ما با بحران های متعددی مواجه می  شویم، در این نظام بحران هایی 
نظیر تورم، بیکاری و نااطمینانی و مشکلات متعدد دیگری در کشور 
بروز می کند و طبیعی است وقتی کشوری ساختار اقتصادی  به شدت 
بی ثبات دارد، همیشه ما کمبود کالاها را در کشور داریم که منجر به 
تورم یا افزایش نقدینگی می شود، بنابراین این مشکلی نیست که به 
تازگی رخ داده باشد و همه این موارد در چند سال گذشته تکرار شده 
و مسئولان هم به خوبی این موارد را می  دانند؛ حالا اینکه گوش شان 
به این موضوع بدهکار نبود یا اهمیت ندادند یا هر سال همین قضایا را 
تکرار می کنند، ناشی از بی توجهی آنها به خواست ملت است. وگرنه 
واقعیت این است که اگر اقتصاد، اقتصادی بود که روال طبیعی و 
عادی خودش را طی می  کرد ما با این وضعیت روبه رو نمی  شدیم. 
اقتصاد ما اقتصادی است که در آن بگیر و ببند وجود دارد و دولت در 
آن همه کاره است، تجربه تمام کشورهای دنیا حتی کشورهایی که 
یک زمانی سوسیالیستی بوده و تلاش کردند به دولت بها بدهند که 
نقش اصلی را ایفا کند، نشان داده است که دولت نمی تواند به جای 
مردم تصمیم بگیرد و نیازهای مردم را تشخیص دهد و کاری که 
دولت انجام می دهد، اوضاع را بدتر می کند. آنها از این کار دست 
کشیدند ولی در ایران همچنان این وضعیت ادامه دارد. موضوعات 
اقتصادی راه حل اقتصادی و مسائل سیاسی راه حل سیاسی دارند؛ 
مشکلات ما این است که سیاستمداران مشکلات خودشان را حل 
نکرده وارد اقتصاد می شوند و می  خواهند مشکلات اقتصادی را 
برطرف کنند و این شدنی نیست. کار مسئولان دولتی حفظ نظم و 
امنیت است و باید اقتصاد را به مردم و بخش خصوصی بسپارند، همه 
مشکلات راه حل دارند. به عنوان مثال اگر قیمت کالایی افزایش پیدا 
کند به سود عرضه کننده است که کالا را تولید یا وارد کند، چون 
می خواهد در این بازار سود کند قیمت ها کاهش پیدا می کند و این 
بسیار موضوع ساده ای است، اما زمانی که مسئولان دولتی وارد این 
موضوع می  شوند و قیمت ها را در بازار به هم می زنند، این باعث 
سردرگمی   می  شود چراکه معمولا دولت ها به دنبال بهره برداری 
هستند تا حل مساله، به همین دلیل اوضاع را بدتر می  کنند. این 
اتفاقی است که در ایران چندین سال تجربه شده و هر سال هم تکرار 
می شود. بنابراین اینکه در یک کشوری مسئولان آن قدر هم ناآگاه 
باشند و هم از تجربیات گذشته درس نگیرند؛ فقط در کشوری مثل 
ایران اتفاق می افتد! بنابراین فکر می کنم کسانی که این سیاست ها 
را دنبال می کنند به دنبال منافع خودشان هستند نه اینکه نگران 
مردم باشند. اگر به فکر مردم بودند ۴۰ سال که تکرار مکررات 
نمی کردند و این فاجعه است برای مسئولانی که همیشه با کمبود 

مرغ،  تخم مرغ، گوشت، پوشک، روغن، بنزین و ... مواجه بودند.
 در صحبت هایی که مسئولان یا نمایندگان مجلس 
انجام می  دهند مدعی هستند که چرخه تولید تا توزیع کالا 
به دست دلالان افتاده و نقایص موجود در این میان باعث 
می شود که این اتفاقات بیفتد، آیا نمی توان این مشکلات 
را برطرف کرد؟ یعنی مشکلات به این اندازه حاد شده که 

مسئولان از پس حل مشکلات برنمی  آیند؟
همه مشکلات مربوط به سیاست های غلط مسئولان است، اگر 
اقتصاد را در اختیار مردم بگذارند تجربه دنیا نشان داده که خود 
مردم مشکلات را برطرف می کنند. اگر در کشور فساد، احتکار، 
بی ثباتی و رشد نرخ ارز و تورم رخ می دهد؛ مسئول همه اینها 
سیاست هایی است که مسئولان در این زمینه دارند. بنابراین اینکه 
عده ای برای توجیه این مسائل موضوعات دیگری را مطرح کنند 
اقدام نادرستی است. همه اینها به دخالت های دولت در اقتصاد 
مربوط می شود، اگر اقتصاد به صورت آزاد در اختیار مردم و بخش 
خصوصی قرار بگیرد آنها مشکلات را برطرف می  کنند. در غیر این 
صورت عدم تعادل به وجود می آید و دیگر نمی توان به سامان گرفتن 
اقتصاد امید داشت. دخالت های نابه جای مسئولان دولتی باعث بروز 
تبعیض و بی عدالتی در اقتصاد می  شود. هیچ کشوری سیاست های 

اقتصادی ای شبیه ما ندارد! 
 رشد مثبت اقتصادی، به نفع دولت ها نیست تا به دنبال 
آن باشند چراکه می توانند بهره وری بیشتری داشته باشند؟ 
رشد مثبت به چه معنا؟ هر چیزی که رشد کند خوب نیست؛ 
غده های سرطانی هم رشد می کنند؛ آن چیزی که در کشور ما 
به عنوان رشد اقتصادی اتفاق می افتد، غده های سرطانی  هستند و 
اتفاقا بعضی چیزها نباید رشد کنند که رشد می کنند. فکر نکنید 
اگر تولید ناخالص داخلی ۱۰ درصد افزایش پیدا می کند اتفاق خوبی 
افتاده است، اتفاقا این بدبختی جامعه است چون اینکار صرف هزینه 
زیاد برای عبور از یک مسیر نادرست است که برای بازگشت به نقطه 
صفر باز هم باید هزینه های زیادی را انجام داد. بنابراین حتی اگر 
رشد مثبت هم اتفاق بیفتد، رشد قهقرایی است و به بیراهه رفتن 

است و هزینه زیادی هم به دنبال خواهد داشت. 
 اصل ۴۴ قانون اساسی سال هاست که بلاتکلیف باقی 
مانده، فکر می کنید برای اجرای این قانون چه اقداماتی باید 

صورت بگیرد؟
باید قوانین اصلاح  شوند. وقتی می گوییم بخش خصوصی باید 
آزاد باشد، یعنی تصدی دولت در بخش اقتصاد باید کاسته شود و 
این نهاد به کار خود یعنی نظم بخشی و ایجاد امنیت مشغول باشد. 
دخالت نهادهای غیر اقتصادی در اقتصاد ایران نتایج خوبی به دنبال 

نداشته و پیامدهای آن را طی سالیان گذشته شاهد بودیم. 

اخیرا اخباری در خصوص آزادسازی منابع مالی بلوکه شده 
ایران در سایر کشورها منتشر شده است که به گفته برخی 
کارشناسان با آزادسازی این منابع گشایش هایی حاصل می شود 
و شاهد اصلاحات ارزی خواهیم بود. چندی پیش، مابین رئیس 
کل بانک مرکزی ایران با مقامات کره جنوبی و ژاپن رایزنی هایی 
صورت گرفت تا منابع ایران در این کشورها راهی ایران شوند. 
اطلاعات منتشر شده، حجم منابع ارزی مسدود شده ایران در 
کره جنوبی را هفت میلیارد دلار تخمین می زنند. ظاهرا شش 
میلیارد از منابع مالی کشورمان هم در عراق بلوکه شده است که 
در همین ارتباط هم رئیس کل بانک مرکزی اینبار دیداری با 

مدیرعامل بانک تجارت این کشور داشته است. 
 جزئیات نشست با کارآفرینان 

وزیر اقتصاد در حاشیه نشست هم اندیشی کارآفرینان و 

تولیدکنندگان در جمع خبرنگاران درباره آزادسازی منابع 
ارزی از عراق، گفت: قرار است در این خصوص رئیس بانک 
مرکزی به صورت مستند و دقیق اطلاع رسانی کند. دژپسند 
افزود: اما به طور کلی ایران به حق خود می رسد و این فشارهای 
غیرمنطقی کاهش می یابد و امیدواریم این منابع جهت تسهیل 
فعالیت های اقتصادی هزینه شود. او در ادامه در خصوص 
نشست با کارآفرینان و تولیدکنندگان گفت: برای اینکه در 
جریان مشکلات تولیدکنندگان و بخش خصوصی قرار بگیریم 
سفرهای استانی انجام می دهیم یا جلسات دوره ای برگزار 
می کنیم که به دلیل شرایط کرونا این مهم اتفاق نیفتاده بود که 
دیروز این جلسه با حضور فعالان اقتصادی برگزار شد. دژپسند 
اضافه کرد: اغلب تولیدکنندگان در مورد تامین مالی به خصوص 
برای سرمایه  در گردش ناراضی بودند که باید بگویم در ۱۰ 

ماهه امسال ۱۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات بانکی پرداخت 
شد. وزیر اقتصاد درباره تغییر تاریخ انتخابات هیات  مدیره 
شرکت های استانی سهام عدالت، گفت: قرار بود زمان بندی 
لازم در جلسه روز سه شنبه هفته گذشته تعیین شود و اصلا 
زمان بندی قطعی انجام نشده بود که بگوییم به تعویق افتاده 
است. او افزود: در جلسه شورا مطرح شد قرار بود این انتخابات 
در سال ۹۹ انجام شود اما طبق گزارشات ارسال هنوز کاندیداها 
در برخی استان ها به اندازه کافی نیست و نتیجه استعلام ها برای 
برخی افراد ارسال نشده بنابراین به زمان دیگری موکول شده 
و این زمان وقتی خواهد بود که ملزومات مورد نیاز برگزاری 
انتخابات سالم و فراگیر فراهم شود. دژپسند ادامه داد: با توجه 
به اینکه تعداد زیادی از سهامداران حدود ۳۰ میلیون نفر در 
۳۱ استان باید در این انتخابات شرکت کنند و باید دقت های 
لازم انجام شود. او اظهار کرد: اعضای شورای عالی بورس هم 
طبق بررسی های انجام شده با پیشنهاد وزارت اقتصاد برای 
برگزاری انتخابات رقابتی موافقت کردند فعلا این انتخابات به 
تعویق بیفتد زیرا برخی از این موارد در اختیار وزارت اقتصاد و 

سازمان بورس نیست. 
 توضیحاتی درباره تملیک بنگاه ها

وزیر اقتصاد در ادامه درخصوص تملیک بنگاه های اقتصادی 
بدهکار بانکی گفت: وقتی بانک به بنگاهی تسهیلات اعطا 
می کند انتظار دارد طبق زمان بندی بازپرداخت انجام شود تا 
بتواند این منابع را برای واحدهای دیگر استفاده کند و برخی 
از بنگاه ها نمی توانند بازپرداخت کنند و این تسهیلات سپرده 
افراد است و بانک به وکالت سپرده گذاران تسهیلات اعطا 
می کند بنابراین باید حقوق آنها را پیگیری کند. او تصریح کرد: 
نتیجه بررسی ها نشان می دهد بانک ها تا جایی که بتوانند به 

دنبال تملیک بنگاه ها نیستند. 
 نظام بانکی باید چابک تر باشد

وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین در ادامه توضیحات 
بیشتری درباره تسهیلات پرداخت شده این وزارتخانه ارائه کرد. 
دژپسند گفت: در ۱۰ ماهه سال جاری ۱۴۰۰ میلیارد تومان 
تسهیلات پرداخت شده که ۶۰ درصد از آن برای تامین سرمایه 
در گردش بود.  به گزارش ایرنا، او  افزود: سال گذشته ۹۷۰ 
میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شد اما با این حال معتقدیم 
نظام بانکی باید چابک تر باشد. وزیر اقتصاد ادامه داد: پس از سه 
سال جنگ تحمیلی اقتصادی و تحریم ظالمانه و نابخردانه در 
سه ماهه سوم رشد اقتصادی نفتی و غیرنفتی مثبت است و 
براساس اعلام مرکز آمار در ۱۱ ماهه امسال صادرات غیرنفتی 
به ۳۲ میلیارد دلار رسید و با توجه به شیوع بیماری کرونا و 
تحریم ها تنها ۱۸ درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته بود. 
دژپسند میزان واردات در ۱۱ ماهه امسال را ۳۲ میلیارد دلار 
اعلام کرد که به گفته وی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۵ درصد کمتر بوده و ۸۵ درصد واردات مربوط به مواد اولیه 
و کالاهای واسطه ای است. وزیر اقتصاد تاکید کرد:  از اعماق 
وجود از فشاری که بر روی مردم و رنجی که متحمل می شوند 
ناراحتیم اما خوشبختانه روند مثبت است و باهمدلی می توانیم 

سریع تر از این مشکلات عبور کنیم.

وزیر اقتصاد با اشاره به پول های بلوکه شده در عراق:

ایرانبهحقخودمیرسد
  پرداخت ۱۴۰۰میلیارد تومان تسهیلات در ۱۰ ماه

آرمان ملی-فریبا نهاوندی: روز گذشته برخی منابع رسمی به نقل از سیدحمید حسینی- دبیرکل اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و عراق- از آزاد شدن پول های بلوکه شده ایران در عراق خبر دادند. جزئیات این مطلب که در 
خبرگزاری مهر منتشر شده است، نشان می دهد که منابع موثقی در عراق از موافقت آمریکا با آزادسازی منابع 
ایران در بانک تجارت عراق خبر می دهند و اعلام داشته اند که چند تراکنش نیز انجام شده است. هرچند که روز 
جمعه، شبکه الجزیره در توئیتی آزادسازی پول های بلوکه شده ایران در عراق را تکذیب کرد. در همین ارتباط، 
فرهاد دژپسند- وزیر امور اقتصادی و دارایی- اظهاراتی را مطرح کرد. او درباره آزادسازی منابع ارزی بلوکه شده 
در عراق، گفت: »ایران به حق خود می رسد و این فشارهای غیرمنطقی کاهش می یابد و امیدواریم این منابع جهت 

تسهیل فعالیت های اقتصادی هزینه شود.« 


